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Correu 
15 anys de Parc 
Astronòmic Montsec 

Enguany fa 1S anys que 
es va obrir al públic el 
Parc Astronòmic Mont
sec (en endavant PAM). 
El PAM i la marca turísti
ca Montsec van ser inicia
tives del Govern de Cata
lunya mitjançant el Con
sorci del Montsec. Es van 
aprofitar unes potenciali
tats naturals per conver
tir-les en productes tu
rístics únics amb l'objec
tiu de dinamitzar l'eco
nomia del territori. Du
rant aquests 1S anys els 
visitants del PAM han 
anat creixent fins a la xi
fra dels més de 3S.OOO ac
tuals i amb la perspecti
va que el 2024 se superi 
aquesta xifra. Crec que la 
història del PAM és una 
història d'èxit perquè ac
tua com un equipament 
dinamitzador que bene
ficia el conjunt del sector 
turístic d'un ampli terri
tori, atès que s'ha consta
tat que la majoria dels vi
sitants aprofiten per que
dar-se uns dies a la zona 
i utilitzar altres produc
tes i serveis. Però hi ha 
tres fets d'aquests 1S anys 
que considero que no han 
estat tan positius. Un és 
la desvinculació de l'ad
ministració comarcal en 
la gestió del PAM, vincu
lació que és iniciar l'any 
2013 i va durar fins al 
2019. A partir del 2020 
el consell comarcal no va 
assumir la responsabilitat 
de la gestió externa (co
municació, activitats, es
tratègia comercial, relaci
ons institucionals), per
dent el prestigi i la projec
ció que li suposava el li
deratge d'un equipament 
tan únic i excel-lent. El se
gon fet és el desaprofita
ment de tota la feina fe
ta per crear i posicionar 
al mercat la marca Mont
sec, que incorporava to
ta l'oferta turística de la 
Noguera. El Montsec era 
una marca molt potent 
amb què s'ha demostrat 
una certa miopia turísti
ca que caldria repensar. I 
el tercer és no haver apro
fitat les subvencions dels 
Next Generation dirigi
des a administracions 
locals que finançaven al 
100% projectes d'inver
sió turística. En endavant 
caldria capgirar aque~
ta tendència, sortir de la 
zona de confort i ser més 
ambiciosos i proactius. 

JOSEP VILAJOLIU TORRENTE 

Una alumna especial 

La setmana passada vam 
viatjar des de Lleida a 
Córdoba amb l'Imser
so per gaudir d'\ma vi-

Envieu les vostres cartes a cercle@segre.com. En aquesta seccio només es publicaran les cartes que 
vagin acompanyades d'una completa identificactó de l'autor (nom, adreça, !:>Nil telèfon), tot I que, si es 
demana, és possible la firma sota pseudònim o inicials. SEGRE no tornarà els originals i s tia seua extensió 
passa de 1.500 caràcters amb espais, es reserva el dret de resumir-los. 

sita cultural, en què les 
explicacions dels guies 
ben iHustrats en conei
xements sovint didàc
ticament i pedagògica
ment tenen molt a desit
jar. No haurien de fer el 
mateix discurs a tots els 
grups, cal tenir en comp
te que tots els grups no 
són iguals. Molt segur 
que pocs aprovaríem si 
féssim un examen des
prés d'algunes de les llar
gues i poblades explicaci-
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ons. Cal considerar, però, 
que en els viatges les re
lacions amb les persones 
que et trobes casualment 
són importants i donen 
un plus a la riquesa i al 
bon record del viatge. 

Jo us volia ara parlar 
d'una alumna especial, la 
més gran del viatge, mes
tra de només 85 anys amb 
qui vam coincidir a les ho
res de menjar a la matei
xa taula junt amb altres 
persones de bon humor i 
bon tarannà i que, en as
sabentar-se que jo havia 
explicat a algú un joc de 
màgia matemàtica, va ve
nir a preguntar-me tota il
lusionada si li podria ex
plicar a ella per així po
der-lo fer i ensenyar als 
nets. Li vaig explicar jocs 
en què les matemàtiques 
tenien un paper exclu-

siu i altres fàcils i diver
tits adaptats a l'edat dels 
seus nets. Us puc assegu
rar que jo vaig gaudir com 
mai davant la seva actitud 
i la seva manifesta il-lusió 
i ràpida comprensió. Ella 
em va dir que no m'obli
daria mai, i n'estic segur 
que serà així, i jo tampoc 
m'oblidaré d'ella. Reco
nec que encara m'agrada 
ensenyar i, si els receptors 
són persones apassiona
des i amb ganes d'apren
dre, per a mi ensenyar és 
un gran plaer. 

PERE CAIRÓ TALAVERA 

Escola pública 
Valldeflors 
A la ciutat de Tremp hi 
ha dues escoles de primà
ria: l'escola pública Vall
deflors i el col·legi Maria 
Immaculada, propietat 
d'una fundació catòlica 
(Claretianes) que té un 
concert amb el depar
tament d'educació de la 
Generalitat. Per tant, les 
famílies que han d'esco
laritzar els seus infants, 
a priori, poden escollir 
entre aquests dos cen
tres. La baixa natalitat 
ha fet que el departa
ment d'educació hagi co
meñçat-a prendre mesu
res per evitar que l'escola 
religiosa perdi el concert. 
Si no hi van prou infants, 
perdran el que està esti
pulat com una unitat es
colar (11 alumnes al curs 
23/24) i, per tant, perdran 
el suport econòmic que 
els pennet estalviar-se el 
sou del personal. Si per
den la unitat per falta de 
matrícules tornaran a ser 
un centre privat, hauran 
d'assumir les despeses de 
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personal i hauran d'apli
car quotes a les famílies. 

A efectes pràctics, la 
solució que han trobat 
des del departament és 
limitar la matrícula a l'es
cola Valldeflors per "fo
mentar" que hi hagi in
fants a l'escola concerta
da. Aquestes mesures ja 
s'han començat a aplicar 
aquest curs, quan no van 
deixar matricular tres 
infants a IS del Valide
flors, eliminant així una 
línia. El departament no 
s'atura i pretén eliminar 
també una línia a 13 del 
Valldeflors per al curs 
2024/202S. Les famílies 
que tenim fills a Valide
flors i les que volen ma
tricular-los el curs vinent 
no volem que l'escola es 
vegi perjudicada per cri
teris econòmics i no edu
catius. Volem poder esco
llir a quina escola volem 
dur els nostres fills i filles 
i que se'ns garanteixi la 
gratuïtat i l'educació lai
ca.Perquèlesfarru1ieste
nim dret a escollir l'esco
la segons les nostres con
viccions, com recull l'arti
cle 27 de la Constitució, i 
en el nostre municipi, de 
pública i laica, només n'hi 
ha una. Cap família hau
ria de renunciar-hi. 

El departament d'edu
cació té una bicoca amb 
les concertades, surt molt 
més barat tenir concerts 
que no fer escoles 100% 
públiques. I amb aques
ta fórmula de potenciar 
la concertada i escapçar 
la pública, qui hi perd? 
Perdem les famílies que 
sí que creiem en una edu
cació pública de qualitat, 
gratuïta, universal i laica. 

AFA VALLDEFLORS 

Un pas de vianants que no hi ha per on agafar-lo 
Des de la FAVT de Tàrrega, sempre atents per denunciar molèsties a la ciutadania, ens 
envien aquesta foto feta al carrer Joan Tous de la capital de l'Urgell. Un pas de vianants 
im presentable per tot arreu: no està senya.litzat a la calçada i amb la vorera aixecada. 
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SI VOSTÈ té un moment, aquests dies, 
posi's un llaç lila. A la padrina Cala
·manda la van casar als 17 anys. amb 
l'avi Ramon, onze anys més gran. Un 
carro, una mula, un estable i la vida 
al davant. I la guerra. Tota la vida 
obsessionada que nosaltres mengés
sim tres vegades més del que tocava: 
"No passeu gana!" A la iaia Lola se 
la van afillar dues germanes solteres 
del poble, pocs papers ni romanços. 
Eren molt de missa i en aquells temps 
això feia que la vida anés millor. Va 
parir dos nens. que van créixer una 
mica al seu aire, com la mala herba, 
un per l'altre, l'altre per l'un. 

-Anna Maria, menja't les sopes. 
-No m'agraden, mama. 
-Són les mateixes que faig per al 

padrí, no em facis enfadar. 
-J;a pudor de porcs, mama. 
-Es que vinc de l'era. 
La mama es lleva de matinada. 

Arregla la mudada del papa i li dei
xa una poma sobre el taulell amb el 
ganivet al costat. 
Va amb ell a "ar-
reglar porcs" a Si no s'ha 
l'era, carreguen 
les menjadores 
amb pinso i ai
gua, cabàs a ca
bàs. Torna a ca
sa. Fa sopes d'ou 
per al padrí i per 
a mi. Prepara el 
pot de llet con
densada per a la 
iaia, de morro fi. 
Arregla l'esmor-

d'anara 
collir, prepara 
el dinar 
perquè "aviat 
vindran els 
homes" i 
"a l'hora, 
es dina" 

zar calent per al ........ ........ ................... . 
papa. Ella només 
fa una mossegada. A mig matí, si no 
s'ha d'anar 'l collir olives, prepara 
el dinar perquè "aviat vindran els 
homes" i "a l'hora es dina". Mentre 
tothom fa la migdiada, obligatòria a 
l'estiu perquè surten escurçons, ella 
fa overlock o jerseis o corbates o sar
geix monos i mitjons. Recorda que 
sempre havia dit que no sargiria mai! 
I a fe de déu que se'n fa un fart. No 
es pot fer siroll ni sortir fins a les 5,. 
"que els homes dormen!" Ploraria, 
però no ho fa. O jo no ho veig. Ho 
comparteix amb les dones del poble, 
la Mundeta, la Roseta, la Ramona, la 
Rosita, la Maria ... Dones de SO anys 
que semblen de 90. Negror. La tarda 
passa ràpida. La vida, no. Anem pel 
sopar. Què en farem, d'una pubilla i 
una cabalera? Nenes, estudieu! 

Són dues generacions de dones de 
pagès, les nostres àvies i les nostres 
mares. Poc en parlem, queden fora del 
relat oficial. No tenien drets, ni temps 
per pensar-hi. Aguantaven fanli1ies, 
criaven, vivien amb "vells" i els cui
daven fins a la mort. Perquè era la 
seva raó de ser. El seu esforç ens ha 
portat on som, amigues. Com diria 
la padrina, "ara rai, que ja sabeu de 
numbros". Que segurament importa 
poc tot això, però que quedi dit. 
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COMADQ jUES Un detingut i 1.300 plante~ de 'maria' Reclamen la nova carretera de 
~ · decomissades a Torreg rossa. Torrebesses a Castelldans. 
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AIGÜES REGADIU 

El riu Segre deixa la situació d'emergència per 
. sequera 21 mesos després i passa a alerta 
Supera el pitjor estadi, declarat el juny del 2022, arran de les pluges i les nevades li Permetia aplicar 
prorratejos al regadiu, si bé les reserves actuals només garanteixen encara dos torns de reg a l'Urgell 

H.CULLER~/M.MOLINA 
I LLEIDA I El riu Segre ha sortit 
de la situació d'emergència per 
sequera en la qual es trobava 
des del juny del2022, fa 21 me
sos, gràcies "a la lenta recupe
ració de les reserves que s'ha 
anat produint durant l'any i la 
millora de l'acumulació de neu 
al febrer", segons la Confede
ració Hidrogràfica de l'Ebre. 
Amb dades d'ahir, els pantans 
del Segre sumen 168 hectòme
tres cúbics d'aigua. El juny del 
2022, el volum d'aigua era fins 
i tot superior i arribava als 245 
hectòmetres: Rialb emmagatze
mava 180 hectòmetres, davant 
dels 126 d'ahir, i Oliana, 65, da
vant dels 42 d'ahir. L'emergèn
cia permetia aplicar-prorratejos 
al regadiu, entre altres mesures. 

Les reserves actuals són tan
mateix el doble que les de l'any 
passat en aquestes dates (uns 
85 hectòmetres cúbics), però la 
CHE continua mostrant preo
cupació per la situació del Se
gre. Les pluges de les últimes 
setmanes a la capçalera de 
l'Ebre, sobretot, a Navarra i el 
País Basc, han derivat fins i tot 
en riuades i han millorat molt 
la situació de la conca. Tanma
teix, la Confederació adverteix 
en el seu informe mensual de 
sequera, publicat ahir, que a la 
zona est de l'Ebre i "al Segre en 
particular" no ha estat així. Les 
pluges i les nevades permeten 
canviar de situació "per molt 
escàs marge", mentre que, se
gons van apuntar fonts de les 
comunitats de regants, la "si
tuació excepcional per sequera 

El pantà de Rialb, en una imatge de dilluns, emmagatzemava ahir 126 hm3
, un 31% del total. 

OBSERVATORI 

La previsió de pluges fi~s a 
l'abril se situa sobre un 84% 
en relació amb la mitjana i 
en un 79% en sis mesos 

extraordinària" declarada el 27 
d'abril de l"any passat al Segre 
no ha variat. 

Els més afectats, especial
ment els regants del Canal d'Ur
gell, tenen assegurats només dos 

INFRAESTRUCTURES CARRETERES 

torns de reg, i caldran 60 hectò
metres més per garantir-ne un 
tercer. La previsió de pluges al. 
llarg d'aquesta setmana podria 
iniciar el camí cap aquesta re
cuperació. Això és així perquè 
a diferència de l'any passat el 
Canal d'Urgell deixarà en mans 
dels agricultors la decisió de re
gar uns o altres cultius. El2023, 
la campanya va durar només un 
mes abans que tanqués el ca
nal principal, que va reobrir tan 
sols per donar aigua als fruiters, 
mentre que 39.000 hectàrees de 

La Generalitat planteja 'reviure'· 
la variant de l'Eix Pirinenc a Gerri· 
I assumir aquestes obres i les de la circumval·lació de la Pobla 
R.RAMIREZ 
1 LLEIDA I La Generalitat vol re
cuperar la variant-de l'Eix Pi
rinenc (N-260) a Gerri de la Sal, 
uri prójecte que el Govern espa
nyol va descartar anys enrere en 
favor d'eixamplar la travessia. 
Així ho va afirmar ahir al Parla
ment la consellera de Territori, 
Ester Capella. Va explicar que 
el Govern català es planteja exe-

cutar per si mateix tant aquesta 
obra com la variant de l'N-260 
a la Pobla de Segur. 

Capella va explicar que pro
posen una ampliació del conve
ni amb l'Estat, en virtut del qual 
l'Executiu espanyol ha d'aportar · 
260 milions d'euros perquè la 
Generalitat porti a terme mi
llores a l'Eix Pirinenc, de titu
laritat estatal. La consellera va 

puntualitzar que aquesta pos~ 
sibilitat està condicionada que 
l'Estat accepti augmentar l'apor
tació per cobrir el cost addicio
nal de les variants de la Pobla i 
Gerri de la Sal. 

La conselleria va respondre 
així a una interpeHació del di
putat del PSC per Lleida Òscar 
Ordeig, en la qual va. parlar tam
bé sobre les obres previstes a la 

cereal van haver de renunciar 
al regadiu . 

Previsions 
Al marge de les pluges previs

tes per a finals d'àquesta setma
na, l'Observatori Europeu de la 
Sequera estima que la mitjana 
de pluges per al període de fe
brer a abril serà prop d'un 20 
per cent inferior a la mitjana 
històrica. Segons aquesta pre
dicció, quedarà a un 84 per cent 
de la mitjana de tres mesos i a 
un 79 per cent de sis. 

carretera C-28 i a la del port de 
Corniols, entre altres in.fraes
tructures de comunicacions del 
Pirineu (vegeu les claus). 

DeS(artada per risc d'allaus 
En la seua intervenció parla

mentària, Capella va recordar 
que la variant de Gerri de la Sal 
es va desest imar a petició del 
mateix municipi de Baix Pallars. 
L'Estat finalment va donar la 
raó al consistori quan ja havia 
iniciat les obres, al comprovar 
que la inestabilitat geològica de 
la muntanya on estava prevista 
l'excavació d'un túnel suposava 
risc de despreniments sobre el 
poble de Gerri. Finalment es va 
construir un aler per ampliar la 
travessia. 

Mascort acusa 
· Madrid de frenar 
la modernització 
del canal d'Urgell . 
• El conseller d'Acció Cli
màtica, David Mascort , 
va acusar ahir el Govern 
centra l de bloquejar la 
modernització del canal 
d'Urgell al no assumir-ne 
el finançament i va dir 
que la Generalitat busca 
fons perquè els regants 
no hagin de pagar el30% 
del cost de les obres, va
lorades en 1.300 milions 
d 'euros. "Qua n t robem 
la fórmula firmarem un 
conveni." 

El Canal preveu que 
a l maig comencin el s 
primers t reballs de mo
dernització amb la cons
trucció de tres basses i el 
revestiment de canal, en 
aquest cas, finançats amb 
PER TE. 

Ajuts al cereal 
Els cerealistes de rega

diu de l'Urgell han denun
ciat reiteradament la fal
ta de compensacions per 
les pèrdues de la campa
nya passada. El conseller 
Mascort va anunciar "una 
altra ajuda per als herba
cis de regadiu de 200 eu
ros o una mica més" per 
complet ar la precarietat 
de les subvencions. 

LES CLAUS 

Port de Corniols 
I Capel la va avançar que el 
t ram del pont d'Alent orn a 
Vall-l lebrera es licitarà aquest 
any, i el projecte constructiu 
del t raçat des d'allà fins a Fol
quer haurà d'estar llest el 2025. 

C-28aAran 
I La consellera va afirmar que ja 
s'ha licitat la redacció de l'estudi 
informatiu per millorar-la. 

Túnel de Tresponts 
I Va atribuir la limitació de ve
locitat a 60 km/h a un "error de 
disseny" del túnel i va dir que 
"està en garantia" i correspon al 
constructor solucionar-ho. 
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Cercle 
PiG: Fotos 
artístiques 

Envia'ns la teua foto més 
artística etiquetant-la a 
l'lnstagram de SEGRE 
(@segredian1 amb el 
hashtag #cerclelectura. 
Cada trimestre, entre totes 
les fotos publicades aquí 
i al suplement dominical 
Lectura, sortejarem una 
estada per a dos persones 
a I'Aparthotel L'Era del 
Marxant de la Pobleta de 
Bellvei. 

Amb la collaboració de 
!.:Era del Marxant 

Per omplir l'ànima. Un passeig un dia d'hivern, per @isaramez. 

Què és Cercle? Un punt de trobada dels lectors de SEGRE i els teleespectadors de Lleida TV. 
També ens pots trobar a www.segre.com/cercle. 

GUIA I 391 

Com participar-hi? Tria la secció que més t'agradi i envia'ns fotos, felicita un familiar o amic, participa i guanya en concursos ... i fins i tot 
pots ser el protagonista del reportatge que tu mateix ens proposis. Les felicitacions s'han d'enviar amb 3 dies d'antelació a la data de la seva 
publicació, com a mínim, acompanyades de la identificació de la persona que les envia (nom, adreça, DNI i telèfon de contacte). 

cercle 

Felicitacions 

Ahir el Maximiliano va fer 25 anys. Desitgem que hagis passat un dia 
genial. El teu gos Scott i la teua família així ho esperen. Felicitats! 

Hi ha més vida. Uns cavalls a la Vall Fosca, per @blanca_martinez_fotografia. Solitud. Un piragüista a la Mitjana de Lleida, per @poeta_anonimo_. 

Entre tots fem Cercle! Totes les Imatges a SEGRE.com 
~--~~~~------------------------------------------------~ 
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